
کمیسیون  و  شهرداری  جامعه:  گروه 
احداث  با  کرمان  شهر  شورای  عمران 
جاده  در  واقع  سیلو  سه راهی  در  زیرگذر 
صورت  در  و  کرده اند  موافقت  تهران 
ترافیک  شورای  سوی  از  طرح  تصویب 
شد.  خواهد  اجرا  پروژه  این  استان، 
شرکت مهندسین مشاور فرادید، مطالعات 
نیکزاد  ترافیکی سه راهی سیلو و چهارراه 
برای  و  داده  انجام  همزمان  به طور  را 
اصلاح  شامل  راهکارهایی  سیلو  سه راهی 
غیرهمسطح سازی  یا  همسطح  هندسی 
این  به  نهایت  در  و  داده  قرار  مدنظر  را 
نتیجه رسیده  اند که باید در این سه راهی 

غیرهمسطح سازی صورت گیرد.
نخعی نماینده مشاور فرادید در این باره 
توسط  که  شبیه سازی  »براساس  گفت: 
مختلف  گزینه های  دادیم،  انجام  نرم افزار 
تغییر  و  راهنمایی  چراغ  زمان بندی  برای 
در  اما  شد  بررسی  سیلو  تقاطع  هندسی 
سطح  همسطح،  گزینه های  از  هیچ یک 
بهره برداری  سال  برای  حداقل  سرویس، 
جوابگو نبود و ناچار شدیم سراغ گزینه های 

مختلف برای غیرهمسطح سازی برویم«.
اولیه،  از گزینه های  افزود: »یکی   وی 
به سمت  از سمت جنوب  اجرای زیرگذر 
غرب بود تا رینگ کمربندی را به صورت 
باشیم و حجم عمدۀ  غیرهمسطح داشته 
به غرب  از سمت جنوب  به چپ  گردش 
»گزینۀ  داد:  ادامه  وی  کند«.  تامین  را 
به  بود  زیرگذر  همین  تکمیل کنندۀ  دوم، 
این صورت که روگذری از شرق به جنوب 

داخل  گردش ها  تمامی  و  باشیم  داشته 
تقاطع صورت بگیرد«. وی اظهار کرد: »اما 
وجود  سیلو  تقاطع  در  چالش  اصلی ترین 
انتظامی است. قبلا هم  فرماندهی نیروی 
ولی  بود  داده  انجام  مطالعاتی  شهرداری 
طرح اجرا نشد چرا که ساخت روگذر، دید 
ایجاد  فرماندهی  محوطۀ  به  دسترسی  و 
مکاتبه ای  مجدد  دوره،  این  در  می کند. 
که  گرفت  صورت  انتظامی  فرماندهی  با 
نهایت  در  داریم؟  دسترسی  اجازۀ  آیا 
دنبال  به  گفتند  و  نکردند  موافقت  اما 
بیان  وی  باشیم«.  زیرگذر  گزینه های 
احداث زیرگذر  پیشنهادها  از  کرد: »یکی 
دوسطحی بود که مورد تایید آقای دکتر 
صفارزاده مشاور شهرداری و عامل چهارم 
نیز بود«. وی اضافه کرد: »در این وضعیت، 
در  اقتصادی  بهینۀ  حالت  با  زیرگذری 
نمونۀ  که  داشت  خواهیم  راهی  سه  این  
روگذر آن در تقاطع بلوار کشاورز است«. 
نشست  در  وی  استقامت،  گزارش  به 
فوق العادۀ کمیسیون عمران شورای شهر 
کرمان که 19 آذرماه برگزار شد، توضیح 
و   نیکزاد  برای چهارراه  »از سال 99  داد: 
تا  حتی  داشتیم  قرارداد  سیلو  سه راهی 
سال گذشته، با دکتر صفارزاده در ارتباط 
بودیم، آماربرداری به روز شد و دنیایی کار 

در زمینۀ مطالعات انجام دادیم«.
باید  مثال  عنوان  »به  داد:  ادامه  وی 
فیلمبرداری  ترددشماری  برای  که  بگویم 
دقیق  بسیار  برداشت ها  آمار  و  شد  انجام 
و با شمارش دفتری در دفتر فنی صورت 

در حال  اینکه  بیان  با  است«. وی  گرفته 
حاضر، تقاطع سیلو با چراغ راهنمایی سه 
اظهار  می کند،  کار  هفته  طول  در  زمانه 
حرکت  تقاطع  این  در  »هم اکنون،  کرد: 
بلوار  سمت  به  آزادی  میدان  طرف  از 
از  راست  به  گردش  است،  آزاد  کشاورز 
طرف کشاورز و گردش به راست از سمت 
از  است، حرکت مستقیم  آزاد  نیز  نیکزاد 
چپ  به  گردش  و  شرق  به  غرب  سمت 
سه  صورت  به  غرب  به  جنوب  طرف  از 
دارد«.  کنترل شده  راهنمایی  چراغ  زمانه 
عصرگاهی  ترافیک  پیک  »در  گفت:  وی 
است  بلند  سه راهی  این  در  طول صف ها 
اندیشیده شود«.  برای آن چاره ای  باید  و 
برای سال 99  افزود: »شبیه سازی  نخعی 
تا 1401 و پنج سال و 10 سال و 20 سال 
و  است  شده  انجام  نرم افزار  توسط  آینده 
در نهایت، به این نتیجه رسیدیم که این 
تقاطع نیاز به اصلاح هندسی همسطح یا 
غیرهمسطح دارد«. وی با توضیح دربارۀ 
برخی گزینه های پیشنهادی اعلام کرد: 
است  پیشنهادی  دوسطحی  »زیرگذر 
تایید  هم  چهارم  عامل  سوی  از  که 
»در  داد:  توضیح  نخعی  است«.  شده 
بهینۀ  حالت  با  زیرگذر  دو  حالت،  این 
که  گونه ای  به  می شود  ایجاد  اقتصادی 
دو تا عبور زیرگذر در تقاطع نباشد که 
خاکبرداری  متر   15،16 باشیم  مجبور 
در  را  آن  مشابه  تقاطع  دهیم.  انجام 

روگذر در بلوار کشاور داریم«.
ادامه در صفحه 7

کمیسیون  رئیس  نایب  اقتصاد:  گروه 
صنایع اتاق بازرگانی ایران با اشاره قطعی 
فولادسازی، گفت:  واحدهای صنعتی  گاز 
»گاز تخصیص داده شده به صنعت فولاد 
یک سوم شده و به نظر می رسد قطعی گاز 
صنایع از فولاد آغاز شده است و در ادامه 
قطعی  رسید؛  نیز خواهد  سایر صنایع  به 

گاز مترادف است با سلب امکان تولید«.
عباس جبالبارزی با بیان اینکه گزارشی 
از قطعی گاز شهرک های صنعتی دریافت 
شرکت های  گاز  »قطعی  افزود:  نکردیم، 
صنعت  جمله  از  صنایع  سایر  به  فولادی 
خودروسازی نیز آسیب وارد می کند. نباید 
فراموش کرد که تولید زنجیره وار است و 
قطعی  تاثیر  از  گزارشی  باید  صمت  وزیر 

برق و گاز بر صنایع ارائه بدهد«.
وی خاطرنشان کرد: »وزیر صمت نیز 
باید در این زمینه پاسخگو باشد در حال 
حاضر این وزارتخانه فقط اقدام به تعریف 
از  همواره  و  می کند  برای صنعت  سامانه 
آمار  که  می خواهد  صنعت  حوزۀ  فعالان 
و ارقام ارائه بدهند. این در حالی ست که 
وی باید به وظایف مهم تری از جمله رفع 
مشکلات ناشی از تغییرات نرخ ارز، کمبود 
گاز، کاهش نقدینگی بنگاه ها و افت حجم 

تولید بپردازد«.
اقتصادی  فعال  این  ایلنا،  گزارش  به 
ادامه داد: »وقتی گاز صنعت فولاد تقلیل 
معناست که  این  به  این سخن  پیدا کند 
یک بخش باید تعطیل و بخش های دیگر 
می توانند به فعالیت خود ادامه بدهند؛ از 
بیاورند  پایین  را  گاز  فشار  وقتی  رو  این 
تعطیل  باید  صنعت  از  عظیمی  بخش 
این شرایط  در  و  کند  کار  دیگر  بخش  و 
اگر  می شود.  مشکل  دچار  تولید  زنجیرۀ 
گاز یک واحد تولیدی کم شود برنامه های 
این شیوۀ تخصیص  تولید برهم می ریزد، 

درهیچ  و  نیست  منطقی  انرژی  منابع 
کجای دنیا چنین روندی مسبوق به سابقه 

نیست«.

لزوم تغییر سیستم گرمایش 
خانگی 

وزارت  عملکرد  از  انتقاد  با  جبالبارزی 
درصد  »چند  کرد:  خاطرنشان  نفت، 
استفاده  گازی  بخاری  از  ایرانی  خانه های 
 70 بالای  که  می آید  نظر  به  می کنند؟ 
منازل  شیوه  این  با  خانواده ها  از  درصد 
حالی ست  در  این  می کنند؛  گرم  را  خود 
به  را  مصرف  پکیج  نصب  با  می توان  که 
این  در  نفت  وزارت  اگر  رساند؛  یک پنجم 
زمینه سرمایه گذاری می کرد و به خانواده ها 
پکیج رایگان می داد و سیستم گرمایش را 
از بخاری به شوفاژ تغییر می دادند حجم 
مدیریت  می توانست  را  گاز  توجهی  قابل 
کند«. وی با بیان اینکه وزارت نفت، گاز 
 10 خانگی  گاز  به  نسبت  صنایع  به  را 
برابر گران تر می فروشند، اظهار کرد: »اگر 
سیستم گرمایش خانگی تغییر کند علاوه 
بر حل مشکل صنعت، هدررفت انرژی نیز 

کاهش پیدا می کند«.
شرایط  این  »در  گفت:  جبالبارزی 
دچار  طبیعی  به صورت  بنگاه ها  اقتصادی 
می توانند  جایی  تا  و  می شوند  مشکل 
مقاومت می کنند، بعد از آن ناچارند نیروی 
کار و تعداد کارگران خود را تعدیل کنند«.

نیاوردن  تاب  اشاره  با  همچنین  وی 
»واحدهای  گفت:  خُرد،  تولیدکنندگان 
تولیدی بزرگ از آنجایی که بخشی از آن ها 
سودهای  هستند،  نیمه دولتی  یا  دولتی 
کلان نصیب آن ها می  شود از این رو آن ها 
خود  فعالیت  به  روزها  این  در  می توانند 
ادامه بدهند؛ هر چند این مجموعه ها نیز 
متضرر  توان صادراتی  دلیل کم شدن  به 
و  اولیه  مواد  قیمت  رفتن  بالا  می شوند؛ 
را  تولید  ظرفیت  نقدینگی  قدرت  کاهش 
که  می رسد  نظر  به  و  است  داده  کاهش 
کارگران  تعداد  با  خُرد  تولیدی  واحدهای 
شرایط  این  در  نتوانند  نفره   40 حداقل 
امیدوار به ادامۀ فعالیت اقتصادی باشند«.

نوسان نرخ ارز امکان برنامه ریزی 
نمی دهد

اتاق  صنایع  کمیسیون  رئیس  نایب 
ایران همچنین با اشاره به عمدۀ مشکلات 
از  ارز  »نرخ  گفت:  اقتصادی،  بنگاه های 
شهریور تا به امروز حدود 20 درصد تغییر 
کرد؛ و زمانی که نوسان نرخ ارز به سمت 
برنامه ریزی  امکان  رفت  روزانه  تغییرات 
واحدهای  برای  میان مدت  و  کوتاه مدت 

تولیدی سلب می شود«.
تغییرات  در شرایط  اینکه  بیان  با  وی 
قیمت گذاری  امکان  ارز  نرخ  لحظه ای 
می رود،  بین  از  تولیدی  کالاهای  روی 
به  ارز  نرخ  درصدی   20 »افزایش  افزود: 
نیاز  تولیدی  واحدهای  که  معناست  این 
دارند 20 درصد نقدینگی خود را افزایش 
بدهند، بسیاری از بانک ها تسهیلات را به 
ویژه در شهرستان ها قفل کردند و حتی به 
منابع  نبود  بهانۀ  به  سابق خود  مشتریان 
بانک ها  واقع  در  نمی دهند،  ارائه  خدمات 
مشکلات عدیده ای در پرداخت تسهیلات 

دارند«. 
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رئیس کل دادگستری کرمان:
مشکلات ساروج پارس تا پایان 

سال برطرف می شود
استان کرمان  دادگستری  رئیس کل  گروه جامعه: 
از پیگیری ویژۀ دستگاه قضایی برای رفع موانع اجرایی 
پروژۀ ساروج پارس خبر داد و گفت: »حضور دادستان 
کرمان در جلسات پیگیری پروژۀ ساروج پارس به منظور 
پروژه  این  به  مربوط  مصوبات  اجرای  روند  تسریع 
برنامه ریزی شده است و دادستان کرمان در این حوزه 
ورود جدی خواهند داشت«. حجت الاسلام والمسلمین 
و  عمانی  سرمایه گذار  با  دیدار  در  حمیدی  ابراهیم 
افزود:  ساروج پارس،  مدیره  هیات  اعضای  از  تعدادی 
حوزه های  در  کار  پیشرفت  گزارش  که  است  »لازم 
تامین آب، برق، گاز و مشکلات مربوط به این حوزه ها 
به دستگاه قضایی ارائه شود تا این مشکلات به صورت 
موضوع محور پیگیری و رفع شود«. وی خاطرنشان کرد: 
»این اطمینان به سرمایه گذاران داده می شود تا پایان 
انتظار می رود  و  برطرف می شود  سال جاری مشکلات 
یابد«.  ادامه  با سرعت  نیز  پروژه  این  اجرایی  روند  که 
ترافیک،  شورای  مصوبۀ  اجرای  »برای  گفت:  حمیدی 
سازمان های  با  را  مشترکی  جلسات  کرمان  دادستان 
برگزار  خیابان  این  مغازه های  و  نمایندگان  و  مربوطه 
گزارش  به  اجرایی شود«.  این مصوبه  تا  کرد  خواهند 
ایسنا کرمان، رئیس کل دادگستری استان کرمان ادامه 
داد: »پروژۀ ساروج پارس از ابتدای کار با حمایت دستگاه 
و  است  رسیده  مرحله  این  به  و  رفته  پیش  قضایی 
سرمایه گذاران این پروژه باید مطمئن باشند که حمایت 
قضایی از تداوم این پروژه مد نظر دستگاه قضایی قرار 
دارد«. وی اضافه کرد: »دستگاه قضایی استان کرمان 
پروژۀ  از  پشتیبانی  برای  خود  ظرفیت های  تمامی 
ساروج پارس را به کار گرفته است و در این راستا به 
نحوی اقدام می شود که زمینۀ جذب سرمایه گذاری های 
جدید نیز فراهم شود«. شهردار کرمان نیز در حاشیۀ 
جلسه ای که به منظور پیگیری موضوعات مرتبط با پروژۀ 
با حضور سرمایه گذاران عمانی و معاون  ساروج پارس، 
سفیر عمان در ایران تشکیل شد، توضیحاتی درخصوص 
امور زیرساختی که پیگیری آن ها با شهرداری بوده، ارائه 
کرد و گفت: »در حوزۀ زیرساختی ازجمله امور مربوط 
به فاضلاب، آب، برق و موضوعات مربوط به پارکینگ، 
اقدامات لازم انجام شده و راهکارهای ترغیب شهروندان 
به استفاده از مجموعۀ پارکینگ در حال بررسی است«. 
سعید شعرباف تبریزی خاطرنشان کرد: »هیات عمانی 
قول داده که هرچه سریع تر فاز نخست پروژه را در زمان 
مقرر به بهره برداری برساند«. وی افزود: »موانع در حال 
مرتفع شدن است، قراردادها بسته شده و مشکلی در 

روند اجرای پروژۀ ساروج پارس وجود ندارد«.

رئیس انجمن ملی خرما:
رقبا به دنبال تصاحب بازار 

خرمای ایران هستند
به  اشاره  با  انجمن ملی خرما  رئیس  اقتصاد:  گروه 
وضعیت صادرات خرما در سال جاری، گفت: »صادرات 
مانند سال گذشته بوده و تغییری نکرده است، زیرا به 
هزینه های  رفتن  بالا  ارز،  قیمت  در  سردرگمی  دلیل 
حمل ونقل خارجی و تعهدات غیرواقعی برای برگشت 

ارز، جذابیت هایی برای صادرات ایجاد نمی شود«.
کشورهای  اینکه  به  اشاره  با  رشیدفرخی  محسن 
رقیب به دنبال تصاحب بازارها هستند، افزود: »رقیب 
اصلی ما در صادرات خرما کشور عربستان است و هر 

بازاری که خالی باشد را تصاحب خواهد کرد«.
به گزارش ایسنا، وی با بیان اینکه قیمت خرما از 
ابتدای سال تاکنون افزایشی نداشته است، اظهار کرد: 
»خرما نسبت به سال گذشته 10 تا 15 درصد افزایش 
قیمت داشته است که البته نسبت به تورم 40 تا 45 
درصدی اعلام شده از سوی مسئولان مربوطه عددی 
نیست«. رشیدفرخی ادامه داد: »باید در نظر داشت که 
قیمت  نهاده های کشاورزی در سال های گذشته افزایش 
یافته و اخیرا هم با افزایش 40 تا 50 درصدی مواجه 
شده است. این موارد نشان می دهد که باید برای تولید 
کاری کنیم، زیرا کشاورز هم حق حیات در کشور دارد«.

وی با بیان اینکه دو نوع قیمت مبدا و مقصد داریم، 
گفت: »قیمت ها در مقصد متاثر از اجارۀ محل فروش، 
کرایۀ حمل ونقل و حاشیۀ سود است که با تغییر آن ها 
قیمت خرما نیز تغییر می کند. قیمت در مبدا اما تغییر 
داد:  ادامه  خرما  ملی  انجمن  ندارد«.رئیس  چندانی 
»قیمت خرمای مضافتی به صورت عمده در مبدا، بسته 

به نوع آن، کیلویی 40 تا 45 هزار تومان است«. 

وعدۀ  استاندار کرمان:
پتروشیمی فجر کرمان را 

تعیین تکلیف می کنیم
زمان  از  سال  هشت  گذشت  وجود  با  اقتصاد:  گروه 
اعلام احداث پروژۀ پتروشیمی فجر در کرمان، این پروژه 
همچنان معطل مانده است. استاندار کرمان 19 آذرماه در 
نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان کرمان از برگزاری 
جلسه ای برای تعیین تکلیف پروژۀ پتروشیمی فجر خبر 
داد و گفت: »این پروژه را طی جلسه ای در تهران و بررسی 
تکلیف خواهیم  تعیین  اجرا،  برای  قاطعیت سرمایه گذار 
کرد«. بر اساس گزارش روابط عمومی استانداری کرمان، 
برای  سرمایه گذار  تصمیم  »اگر  افزود:  همچنین  فداکار 
اجرای پروژه قطعی باشد با اخذ تعهداتی از آن ها، مسائل را 
پیش خواهیم برد«. استاندار کرمان، خردادماه گذشته در 
نشست خبری و در پاسخ به سوال خبرنگار فردای کرمان 
دربارۀ وضعیت این پروژه گفت که پتروشیمی فجر کرمان 
حال  عین  در  فداکار  محمدمهدی  ندارد.  مانعی  هیچ 
توضیح داد که سرمایه گذار به تعهدات خود عمل نکرده 
است و به همین دلیل بعضی از مجوزهای آن باطل شده 
است. زاهدی نماینده مردم کرمان و راور در مجلس نیز 
خردادماه دربارۀ پروژۀ پتروشیمی فجر گفت: »در حال 
حاضر عزم جدی استان بر پس گرفتن این پروژه از بانک 
پاسارگاد است که نشستی هم با موضوع فسخ قرارداد و 
واگذاری زمین برگزار و این موضوع تصویب شده است«. 
وی با بیان اینکه اخذ مجوز اجرای این پروژه و کلنگ زنی 
»سهام دار  افزود:  گرفت،  صورت  پیش  سال  هشت  آن 
این هشت  بانک پاسارگاد است که در  این پروژه  اصلی 
سال، با وجود قول های پی درپی هیچ اقدام جدی نکرده 
و به نظر می رسد که فقط خواستار بهره مندی از امتیازات 

بوده است«. 

رئیس اتاق کرمان:
سالانه ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 

سود شرکت ها از استان 
خارج می شود

ما  »استان  گفت:  کرمان  اتاق  رئیس  اقتصاد:  گروه 
ما  صادراتی  اقلام  زیرا  است  افزوده  ارزش  صادرکنندۀ 
به طور عمده به صورت خام صادر می شود و سرمایه گذاری 

در فرآوری محصولات انجام نشده است«.
تعداد  افزود: »سال هاست که  سیدمهدی طبیب زاده 
صادرکننده، بازارها و نوع کالا و محصول صادراتی کرمان 
مشابه و یکسان بوده و کمتر به فکر ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر بوده ایم«. وی همچنین با اشاره به اینکه سود سهام 
شرکت های بزرگ از استان خارج و بین سهامداران توزیع 
شرکت های  سود  »مجموع  کرد:  خاطرنشان  می شود، 
بزرگ، حقوق دولتی و ... باعث می شود که سالانه 100 
هزار میلیارد تومان از استان خارج شود«. به گزارش روابط 
واحدهای  مدیران  نشست  در  وی  کرمان،  اتاق  عمومی 
تابعه امور اقتصادی و دارایی استان با فعالان اقتصادی با 
اشاره به اینکه گمرک بسیار می تواند به توسعۀ صادرات 
استان کمک کند، اظهار کرد: »به بیمه های تجاری در 
استان چندان توجهی نمی شود در حالی که نقش مهمی 
با  می توان  و  دارند  استان  اشتغال  و  امنیت  آرامش،  در 
اصلاح برخی قوانین و مقررات، بیمه های تجاری را بهتر 
اجرا کرد«. طبیب زاده ادامه داد: »همچنین استان کرمان 
اما  دارد  فرابورس  و  بورس  در  درصدی   9 تا   7 سهم 
نتوانسته ایم از این فرصت ها استفاده کنیم که اتاق کرمان 
در رابطه با برگزاری دوره های آموزشی برای تامین مالی 

از بازارهای سرمایه آمادگی خود را اعلام می کند«.
رئیس اتاق کرمان همچنین رویکرد جدید اداره کل 
اقتصادی و دارایی استان را پیگیر و دغدغه مند نسبت به 
رفع مسائل اقتصادی بیان کرد و گفت: »این رویکرد با 

دیدگاه عالمانه و تخصصی تاثیرگذار خواهد بود«.

معاون اول قوه قضائیه  ابلاغ کرد؛
افزایش دو برابری تعرفه های 

ازدواج و طلاق
گروه جامعه: معاون اول قوه قضائیه، بخشنامۀ تعرفه های 

جدید دفاتر ازدواج و طلاق را امضا و ابلاغ کرد.
بر اساس این بخشنامه، هزینۀ ثبت ازدواج از 400 هزار 
تومان به بیش از 800 هزار تومان افزایش یافته و تعرفۀ 
ثبت طلاق از 500 هزار تومان به یک میلیون تومان رسیده 
است. به گزارش تسنیم، در این بخشنامه، بابت هر شرط 

ضمن عقد هزینۀ 200 هزار تومانی تعیین شده است. 

خبر خبر

با تایید شهرداری و کمیسیون عمران شورای شهر کرمان؛

احداث زیرگذر در سه راهی سیلو قوت گرفت

قطعی گازِ صنایع 
برنامه ریزی تولید را بر هم می زند 

جبالبارزی، نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق ایران:


